

[Text]

Mr. Cullen: I think it should be pointed out that when there is a filibuster in the United States, at least they read the Bible; here we have Doug Fisher from the *Toronto Sun*.

An hon. Member: The *Toronto Sun*, though, is more beautiful.

An hon. Member: Not as colourful.

Mr. Malone: Thank you, Mr. Chairman. I think, to say it over again, certainly . . .

An hon. Member: Ad nauseum and again and again.

Mr. Malone: Ad nauseum, all right. I believe we are being held up, ad nauseum. We are not getting the responses and, therefore, we are still here.

But there can be no argument about the need to find more supply. The question, however, is absolutely fact that the policies of this government have done a lot to destroy the search for supply in this country. But this bill goes considerably further. It deals with: areas of research, private refineries, transportation system, it deals right down to the street level service station. I intend to deal with some of those today, if it is done right, and am given that opportunity.

I want to ask the Minister, before going to some of those questions, is it the intent of the Canadian government to continue to hold the price of oil in Canada below world price? Is that a desired or a stated objective?

Hon. Donald S. Macdonald (Minister of Energy, Mines and Resources): That is an important question, but it is not dealt with in this particular bill. It is not related to any of the clauses of this bill. This corporation is not an instrument for that purpose.

Mr. Malone: I intend to show that it is related to the bill, if you would respond to the question as to whether or not that is the intent of . . .

• 1550

Mr. Macdonald (Rosedale): The stated policy is that over a period of time, although we will be phasing the price up in the direction of international prices, it would depend very much on the evolution of international prices themselves.

Mr. Malone: Assuming that prices stay where they are now, would you always wish to hold internal prices—that is within Canada—at something below world price?

Mr. Macdonald (Rosedale): In view of the fact that we are looking at a prospective OPEC increase of \$1.50 after September 30, perhaps the assumption is not very sound.

Mr. Malone: Can I take it from that that it is the desire of the Minister to hold prices somewhat cheaper in Canada than present world prices?

Mr. Macdonald (Rosedale): That has been an objective. I think we will have to look very much at the situation as it develops. One cannot be certain where the international price level is going.

Mr. Malone: Right. Mr. Minister, I do not hold you to that as a commitment as to what Canada's price is going to be, but in an earlier statement in this Committee when the question was asked: would Petro-Can get into the exporting of oil from other countries, and you said you would leave that to the private sector. How do we reconcile Petro-Can playing in the same ball game as the private companies and not having unfair advantage, if private sectors have to deal with the importing of world price oil

[Interpretation]

M. Cullen: Je pense qu'il faudrait souligner ici que lorsqu'il y a obstruction systématique aux États-Unis, au moins on lit la bible, ici nous avons Doug Fisher du *Toronto Sun*.

Une voix: Le *Toronto Sun*, c'est très beau.

Une voix: C'est moins pittoresque.

M. Malone: Je vous remercie monsieur le président. De nouveau, certainement . . .

Une voix: A satiété, et encore, et encore.

M. Malone: C'est cela, à satiété. Il y a des obstacles à satiété. Nous n'obtenons pas de réponse et c'est pourquoi nous sommes toujours ici.

Nous n'arguons pas toutefois le besoin de trouver plus d'approvisionnement. Il est un fait, toutefois, que les politiques du gouvernement ont beaucoup fait pour détruire cette recherche d'approvisionnements au pays. Ce bill va encore plus loin. Il traite des secteurs de recherche, des raffineries privées, du réseau de transport, jusqu'à la station d'essence privée au coin de la rue. J'ai l'intention de parler de cela aujourd'hui, si possible, si j'en ai l'occasion.

J'aimerais demander au ministre, avant de poser mes questions, si le gouvernement canadien a l'intention de continuer à garder le prix du pétrole canadien en-dessous du prix mondial? Est-ce l'objectif désiré et déclaré?

L'hon. Donald S. Macdonald (ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources): C'est une question importante, mais elle n'a pas trait au bill. Elle ne se rapporte à aucun des articles du bill. Cette société n'est pas un instrument conçu à cette fin.

M. Malone: J'ai l'intention de démontrer que cette question se rapporte au bill, si vous voulez bien me dire si c'est ou non l'intention de . . .

M. Macdonald (Rosedale): La ligne de conduite avouée est qu'à l'avenir nous allons augmenter le prix en fonction des prix internationaux.

M. Malone: Supposons que les prix restent stables, avez-vous toujours l'intention de maintenir les prix nationaux au-dessous du niveau mondial?

M. Macdonald (Rosedale): Compte tenu du fait que nous nous attendons à une augmentation de \$1.50 après le 30 septembre par les pays producteurs de pétrole, la supposition n'est pas très bonne.

M. Malone: Est-ce que je peux donc en conclure que le ministre a l'intention de maintenir les prix au-dessous du niveau mondial?

M. Macdonald (Rosedale): C'était l'objectif. Je crois que nous devons examiner de près la situation, au fur et à mesure. Il est difficile de prévoir l'évolution des prix internationaux.

M. Malone: En effet. Monsieur le ministre, je ne considère pas cela comme une déclaration ferme de votre part sur ce que seront les prix du pétrole au Canada, mais antérieurement devant ce comité, lorsqu'on vous a demandé: si Petro-Can allait exporter du pétrole en provenance d'autres pays, vous avez déclaré que vous laisseriez cette initiative au secteur privé. Comment peut-on dire que Petro-Can œuvrera dans le même secteur que les sociétés privées sans détenir l'avantage, si le secteur privé doit